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Vážení přátelé – včelaři a včelařky ! 

Tato doba přináší celou řadu problémů, které postihují každého z nás, někoho víc, jiného 

méně. Zvyšující se ceny veškerého zboží nás občany nutí obracet každou korunu, podobně stát 

hledá cesty jak ušetřit na výdajích. V případě včelařů se šetření státu projevuje na dotacích pro 

ČSV, které byly používány na jeho činnost, mimo jiné na vydávání časopisu Včelařství, svaz 

zase potřebuje peníze na svou činnost. Jak se s tímto problémem vyrovnat? Třeba tím, že se 

zvýší členské příspěvky. O kolik? Zatím není rozhodnuto. Tento nápad vyvolává u mnohých 

včelařů – členů ČSV negativní reakci. Nehodlají platit víc, údajně se chystají ze svazu 

vystoupit, nechtějí časopis v elektronické podobě, jiní naopak by tuto změnu přivítali. Tím, že 

časopis Včelařství nečtou, neví nic nebo jen málo o tom, co se ve svazu děje, nechodí na akce 

pořádané naší základní organizací a ani na členské schůze, ale stále mají dojem, že svaz pro ně 

dělá málo, skoro nic. Jak je potom uspokojit a vysvětlit situaci? Sami se do činnosti spolku 

nezapojí, nepřispějí svými nápady ke zlepšení práce výboru, nepodpoří vedení spolku. Zkrátka 

je to začarovaný kruh. Jak z něj? Poraďte! Jsme členy velkého včelařského spolku zvaného 

Český svaz včelařů, i jeho lokální částí zvané základní organizace. Chceme, aby se nás někdo 

zastal, aby pro nás něco potřebného zařídil, aby místo jednotlivců s úřady jednali zvolení 

zástupci? Proto je třeba s těmito zástupci být v kontaktu, navrhovat možná řešení, upozorňovat 

na nedobré věci. Nejen kritizovat, ale také přiložit ruku ke společnému dílu, být více aktivní, 

nemít jen nataženou dlaň. Během roku 2023 se určitě řada věcí v nejvyšších patrech svazu 

pohne k lepšímu, stejně tak by se měla oživit spolková práce na úrovni ZO. Bude tomu tak 

doopravdy? 

 

Statistika za rok 2022 
Jaké je početní rozložení včelařů-členů ČSV, podle počtu chovaných včelstev a věku na 

konci r. 2022, ukazuje tabulka: 

skupina počet 

včelařů 

počet 

zazimovaných včelstev 

věk počet / 

z toho žen 

podíl žen 

% 

1 – 5 včelstev 54 199 do 30 let 4/1 0,9 

6 – 10 včelstev 35 265 31-45 let 22/7 6,1 

11 – 15 včelstev 13 165 46-60 let 27/3 2,6 

16 – 30 včelstev 10 209 61-75 let 48/4 3,5 

31 – 100 včelstev 2 96 76-90 let 10/1 0,9 

101 - 150 0 0 91 a více let 3/0 0,0 

celkem 114 934 ženy 

celkem 

16 14,0 



Včelařský kroužek mládeže měl 6 členů – 5 žáků ZŠ  a 1 SŠ se 3 včelstvy na 2 

stanovištích. V průměru každý náš člen-včelař chová 8,2 včelstva.  

Průměrný věk všech členů v roce 2022 byl 58,9 let, průměrný věk žen 47,2 let. 

Na území ZO ČSV Bystřice p. H. mají umístěna včelstva včelaři z jiných ZO a v naší 

ZO jsou registrovaní, bylo jich 34 se 455 včelstvy, z nich je 21 členy ZO Chvalčov a ti mají 

celkem 204 včelstev. Dále na území ZO včelařili 2 nečleni ČSV s 47 včelstvy. Celkem tu bylo 

151 chovatelů s 1439 včelstvy. 

 

Přehled úsekových důvěrníků 
Jitka Čubová – Komárno, Vlastimil Dolák – Mrlínek, Bohumil Dytrych – Rajnochovice, Karel 

Gomola – Libosváry, Bohumír Haleš – Slavkov p. H., Martin Hejsek – Loukov, Pavla Hlavová 

- Vítonice, Karel Holec – Sovadina, Vít Hradil – Blazice, Jaroslav Humpolíček – Rychlov 1, 

Miroslav Janák – Bílavsko, Martin Klečka – Podhradní Lhota, Petr Kocfelda – Rusava, 

Svatopluk Menšík – Bystřice p. H. 1, Jiří Mašek - Bystřice p. H. 2, Iva Podsedníčková – 

Chomýž, Miroslav Rozkošný – Rychlov 2, Jindřich Smolka – Osíčko, Břetislav Sobek – 

Bílavsko Ochozy, Karel Zahradník – Bystřice p. H. 3, Radovan Zicháček – Bystřice p. H. Lázně 

 

Čestný člen ZO Bystřice p. Host. 
V září 2021 dostal výbor ZO 

dopis od př. Miloslava Mikaly, v němž 

sděloval, že ze zdravotních důvodů je 

nucen ukončit svou mnohaletou 

včelařskou činnost včetně členství v 

ČSV. Současně výboru a všem včelařům 

poděkoval za milé chvíle strávené ve 

včelařské rodině. Výbor Základní 

organizace ČSV Bystřice p. Host. na své 

schůzi dne 8. 9. 2021 navrhl udělit podle 

čl. 7, odst. 1 Stanov ČSV př. Miloslavu 

Mikalovi čestné členství naší základní 

organizace. Členská schůze dne 24. 4. 

2022 tento návrh schválila.  
Přítel Mikala začal včelařit již ve 

svých 13 letech. Na začátku dospělosti 

tuto zálibu přerušil kvůli vojenské 

službě, novému zaměstnání, budování 

domu a rodiny, pak se do chovu včel 

pustil velmi důkladně. Patřil mezi 

průkopníky kočovného včelaření, 

kočovný vůz umístěný v Sovadině a 

okolní zahrada sloužily i jako oplozovací 

stanice. Přítel Mikala byl od 80. let 

významným regionálním chovatelem matek pro místní i okolní včelaře, na jeho včelnici se 

konaly kurzy chovu matek také ve spolupráci se ZO Holešov. Byl v těch letech členem výboru 

ZO BpH jako chovatelský referent. Když jsme začali pořádat od r. 2011 kurzy pro začínající 

včelaře a zájemce o chov včel, patřil k hlavním lektorům, předával nové generaci včelařů své 

bohaté zkušenosti. Vychoval si svého nástupce, byť není z rodiny, takže kočovný vůz nyní 

přemístěný do Blazic bude dál osazený úly se včelami. Výbor a jistě i členové ZO Bystřice p. 

H. přejí příteli Mikalovi pevné zdraví a hlavně děkují za vše, co pro včelaře udělal. 

 



Ústřední registrace chovatelů 
 Snad už všichni členové ZO jsou obeznámeni s tím, že každý chovatel hospodářských 

zvířat, tedy i chovatel včel, musí mít přiděleno registrační číslo chovatele a také registrační číslo 

stanoviště. Pokud jste sdělení z Českomoravské společnosti chovatelů, a. s., pracoviště ústřední 

evidence včel, Hradištko pod Medníkem, Benešovská123, PSČ 252 09 někde založili, dejte se 

do jeho vyhledání a mějte ho vždy po ruce, nebo si tato čísla zapište natrvalo na viditelném a 

přístupném místě, nebo do mobilu. Noví členové se na této adrese musejí sami přihlásit, 

požádat o registraci a přidělení čísel stanoviště a chovatele. Také změnu bydliště a kontaktu 

(telefon, e-mail) je třeba do centrální evidence nahlásit, stejně tak našemu jednateli. Veškerou 

agendu s tím spojenou je možné vyřídit elektronicky na  uevcely@cmsch.cz. 

 Tato čísla se musí uvádět nejen na žádostech o dotace na státní příspěvek, ale také na 

krabičce se zimní mělí. Každá neúplně vyplněná žádost nebo vzorek budou vyřazeny a zůstanou 

nevyřízeny! Žádáme tímto také úsekové důvěrníky, aby při přebírání žádostí a vzorků 

zkontrolovali, zda jsou všechny údaje řádně vypsané a neúplně vyplněné nepřebírali. Děkujeme 

za pochopení! 

 

Hlášení do evidence včel a dotace 1.D 
V r. 2020 poprvé probíhalo vyřizování dotace 1.D přes Státní zemědělský a intervenční 

fond (SZIF). Poprvé byly kontrolovány a srovnávány údaje chovatele uvedené v požadavku s 

jejich údaji uvedenými v ústřední evidenci (ÚE) včelstev vedené Českomoravskou společností 

chovatelů, a.s. (ČMSCH). Řádná evidence včelstev je totiž podmínkou pro poskytnutí dotace 

1.D. Kontroly odhalily stovky chovatelů, kteří do Hradištka neposlali Hlášení o počtu včelstev, 

bohužel jsou každoročně mezi nimi i naši členové, v uplynulém roce jich bylo 9.  

Co z toho vyplývá pro naše členy? Chcete-li od státu dotace, musíte splnit základní 

chovatelskou povinnost podle zákona – nahlásit do ústřední evidence včel počty svých 

včelstev do 15. 9. Je to tak moc práce, že to někteří nezvládají?  Každý chovatel dostává během 

letních měsíců dopis, případně e-mail, se všemi údaji, stačí jen zkontrolovat, případné změny 

doplnit a nakonec dopsat počet chovaných včelstev k 1. 9. Toto Hlášení mohou poslat po 1. 9. 

elektronicky, ale i poštou. Výbor již několik let nabízí možnost přiložit Hlášení k žádosti o 

dotaci 1.D s tím, že všechna Hlášení dohromady za ZO odešle do Hradištka nebo podle 

přiloženého kódu pošle přímo do ÚE elektronicky. Chovatel by si měl pořídit kopii tohoto 

Hlášení pro vlastní potřebu. Pokud bude mít jednatel k dispozici vaše Hlášení, bude mít 

možnost zkontrolovat údaje o členovi v evidenci členské základny ZO, chovatel zase ušetří za 

poštovné. A taky zkontrolovat, zda nahlášený počet včelstev do ústřední evidence není menší 

než počet včelstev, na něž se žádá dotace 1.D 

V každém případě se jedná o povinnost chovatele, je za sebe odpovědný, výbor by 

neměl každému jmenovitě připomínat jeho chovatelskou povinnost, nejsme přece děti školou 

povinné. Výsledek je potom takový, že chovatel, který Hlášení neposlal, nedostal dotaci 1.D! 

 

Naše webové stránky, e-mailové adresy 
Stále více včelařů, členů ZO ČSV, má k dispozici internet a vlastní e-mailovou adresu. 

Tyto rychlé spojovací prostředky využívá i výbor. Zvláště je využívá jednatel k operativnímu 

informování jak členů výboru a důvěrníků, tak k aktualizaci našich webových stránek. Jednatel 

př. Hejsek současně žádá všechny členy, aby mu nahlásili změny své e-mailové adresy a 

telefonní čísla, aby se usnadnil, urychlil a hlavně zlevnil kontakt mezi výborem a členy, nejlépe 

na jeho adresu: hejsek@centrum.cz.  

Připomínám naši webovou stránku: www.csvbystrice.webnode.cz/. Stará se o ní př. 

Vladimír Macenauer jako webmaster. Najdete ji také přes www.vcelarstvi.cz/kontakty.   
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Vedení záznamů o léčení 
  Připomínáme, že od r. 2014 platí povinnost chovatele včel vést záznamy o datu ošetření, 

počtu včelstev, způsobu léčení a použitém léčivu. Tato pravidla jsou uvedena v Oběžníku ČSV 

č. 1/2014 dostupném na www.vcelarstvi.cz/dokumenty/oběžníky. Forma záznamů není 

stanovena, stačí i zápis do kalendáře, ale přesto je vhodné mít záznamy přehledně na 

doporučeném tiskopise pro případnou kontrolu ze strany státních orgánů (krajské veterinární 

správy). Při zacházení s léčivy je třeba dodržovat pokyny uvedené v příbalovém letáku. 

 

Návrh – vzor vedení záznamů: 

 

Chovatel: ….., Registrační číslo chovatele: ….., Adresa hospodářství: ….. 
datum původní 

počet 

včelstev 

                                            změna počtu včelstev konečný 

počet 

včelstev 

 přírůstek včelstev        úbytek včelstev přemístění 

včelstev 

jiná 

změna 

počtu 

včel-

stev 

poznám- 

ka 

oddělky, 

roje, aj. 

nákup prodej         úhyn kusů místo 

kusů příčina 

30. 4.  5    2 nosema     3 

 

Jiný typ vedení záznamu o léčení nabízí web ČSV: www.vcelarstvi.cz/formuláře/zaznam-o-

leceni-vcelstev.pdf  

 

 

Ohlédnutí za včelařským rokem 2022 
Loňské jaro jsem na svých včelnicích neměl kromě jednoho případu žádné úhyny  

včelstev. I na svém úseku, jehož jsem důvěrníkem, byly úhyny přijatelné. Na jaře bylo příznivé 

počasí, což se projevilo dobrou snůškou z ovocných stromů a řepky. 

Druhé vytáčení bylo z lípy, některá včelstva měla v lipovém medu trochu příměsi 

medovice. Samotná medovicová snůška se v posledních letech vyskytuje pouze ojediněle. Po 

vytočení lipového medu už byl přínos stěží pro udržení včelstva. Proto jsem dal jednu dávku 

cukru ještě před hlavním zakrmováním. Čekání na zázrak nemělo smysl, podle mě by včelstva 

příliš zeslábla. Situace ale byla různá. Co jsem hovořil se včelaři i z jiných organizací, někde 

lípa vůbec nebyla, někde zase medovicový med byl. 

Ještě bych se chtěl vrátit ke zvápenatění plodu, které se v mých včelstvech objevilo po 

studeném a vlhkém jaru r. 2021. Během roku jsem zkoušel různé možnosti, jak včelám pomoci, 

ale žádná z mnou zkoušených metod nebyla na 100%. Některým včelstvům pomohlo posílení, 

nebo výměna matky, ale u všech napadených včelstvech se to nepodařilo. Na hostýnské 

včelařské pouti mi jeden včelař radil, že velmi pomáhá kyselina mravenčí, ale 6 – 8 x po sobě 

poloviční dávkou sáčku. Pokud by někdo měl nějakou zkušenost, poraďte svým přátelům 

včelařům. Dobrých rad a  výměn zkušeností není nikdy dost.. Podle zjištění nejsem totiž sám, 

kdo s tím má problémy. 

Ještě na jednu věc bych chtěl tady upozornit. Kvůli brzkému ukončení snůšky byla při 

zazimování větší loupeživost. Pak také v letošní polovině ledna (2023) byly  poměrně vysoké 

teploty. Včely létaly a byly roztažené na větším prostoru, čehož jste si možná všimli při 

odebírání měli. V některých včelstvech byla měl roztroušená a bylo jí málo. Pohlídejte si 

množství zásob ! 

Přeji všem členům naší organizace úspěšné letošní vyzimování, zdravá včelstva a hlavně 

zdraví  vám i vašim rodinám. 

               Karel Gomola 

http://www.vcelarstvi.cz/dokumenty/oběžníky


  Vybrané údaje o počasí  v r. 2022 v Bystřici p. H. 

 

 prosinec 

2021 

leden únor březen duben květen červen 

Průměrná teplota (°C) +0,8 +1,0 +3,9 +3,9 +7,7 +15,4 +19,9 

Odchylka od normálu 

(°C) 

+1,2 +2,5 +4,1 0,0 -1,6 0,9 +2,8 

Úhrn srážek (mm) 29,3 28,1 26,3 17,2 43,6 38,7 69,1 

% normálu 63,3 89,2 84,3 43,7 95,4 47,1 80,6 

Počet ledových dnů 5 3 - - 1 - - 

Počet mrazových dnů 17 19 9 25 11 - - 

Počet letních dnů - - - - - 3 11 

Počet tropických dnů - - - - - - 5 

 

 

Okresní veterinární inspektor 
 V kroměřížském okrese má na starosti včely z hlediska veterinární péče  

MVDr. Zuzana Pekárková      z.pekarkova.kvsz@svscr.cz 

odborný rada – veterinární inspektor     T:   + 420 573 339 453 

Oddělení ochrany zdraví zvířat     M:  + 420 607 013 816 

Krajská veterinární správa SVS pro Zlínský kraj 

Kojetínská 1347, 767 14 Kroměříž 

 

Vybrali jsme pro vás 

Roste obliba použití kyseliny šťavelové v létě 

Moderní včelař 01.08.2020 

V zahraničí se mnoho let používá proti varroóze sublimačně nebo pokapem kyselina 

šťavelová. V České republice nemá její použití dlouhou historii. Jednak kvůli dřívější 

nedostupnosti komerčních přípravků, jednak v důsledku nedůvěry včelařů k této účinné látce 

či obav z nežádoucích účinků. Po legislativní změně jsou přípravky s kyselinou šťavelovou i 

u nás již snadno dostupné a obavy z jejího použití opadají. Má však aplikace kyseliny 

šťavelové nějaká úskalí? 

 

Historie použití kyseliny šťavelové 

Zpočátku provázela použití kyseliny šťavelové (KŠ) v české včelařské praxi nedůvěra v její 

účinnost i v bezpečnost pro včely a včelaře. Hovořilo se o potencionálních nežádoucích 

účincích KŠ na zdraví včel; diskuse se stáčely hlavně kolem vychytávání vápenatých a dalších 

dvojmocných kationtů z hemolymfy1. Následně se mezi včelaři debatovalo o možném 

neblahém vlivu na trávicí trakt včel a o maximálním počtu aplikací během zimního období. KŠ 

byla vyzkoušena jako alternativa k podzimní fumigaci nebo aerosolování i v podmínkách ČR 

(Danihlík a Přidal, 2005). 

mailto:z.pekarkova.kvsz@svscr.cz


Od té doby se změnila legislativa týkající se léčení včelstev a zvýšila se nabídka veterinární 

léčivých přípravků proti varroóze. Jejich aktuální seznam naleznete na www.uskvbl.cz. Mezi 

registrované přípravky na bázi KŠ patří Oxybee, Oxuvar a VarroMed. Roztok pro pokap včel 

si lze vyrobit i doma z dihydrátu kyseliny šťavelové a řepného cukru (viz tab. 1). 

 

  

Tabulka 1: Příprava a použití léčebného roztoku kyseliny šťavelové 

 

O léčbu pomocí kyseliny šťavelové je zájem 

O vzrůstající popularitě KŠ mezi českými včelaři svědčí jak zvýšený zájem o přednášky 

na téma jejího použití, což dokládá osobní zkušenost autora textu, tak rostoucí počet článků 

zabývajících se její aplikací (např. MV 6/2020). Svědčí o tom také statistika COLOSSu 

Monitoringu úspěšnosti zimování včelstev, která potvrzuje stoupající trend použití KŠ. Zatímco 

v druhém ročníku monitoringu uvedlo asi 6 % respondentů, že používá KŠ formou pokapu a  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 1: Meziroční srovnání použití KŠ během roku, jak uvedli respondenti studie. 

 



2,5 % sublimačně, v roce 2019/20 používalo již 24,1 % respondentů KŠ pokapem (zde včetně 

utěrek s KŠ), přičemž procento včelařů aplikujících KŠ sublimací se dlouhodobě pohybuje 

kolem 3 %. V prvních pěti ročních monitoringu bylo typické podzimní pokapání včel roztokem 

KŠ, v posledních dvou letech však lze vidět jasný trend letního použití KŠ pokapem včetně 

aplikace ubrousků napuštěných KŠ v glycerolu (synonymum glycerin) (obr. 1). Použití utěrek 

je poměrně nové řešení dlouhodobého aplikátoru této účinné látky hlavně v letním období, první 

zkušenosti byly popsány v článcích v MV 6/2020. Delší historii má však použití pokapu KŠ, 

kterým se zabývá následující text. 

Vhodně načasované letní zásahy proti varroóze jsou klíčové pro zdárné přezimování 

včelstev. Zajímavým zjištěním dotazníkového šetření COLOSS monitoringu jsou vyšší zimní 

ztráty včelstev u včelařů, kteří v červenci, srpnu nebo září alespoň jednou použili pokap 

kyselinou šťavelovou ve srovnání s těmi, kteří KŠ v těchto měsících nepoužili (obr. 2). Zjištění 

nemusela nutně zapříčinit neúčinnost KŠ, ale spíše nesprávná aplikace, pozdní načasování, 

špatná situace v okolních chovech s následnými reinvazemi nebo kombinace dalších faktorů 

nezohledněných v tomto porovnání. Na co je potřeba dbát při použití KŠ pokapem? 

 

Obr. 2: Ztráty včelstev v procentech různých skupin včelařů. I. sloupec zleva: použili KŠ v 

červenci (7) až září (9) alespoň jednou. II. sloupec: nepoužili KŠ v červenci až září vůbec. III. 

sloupec zahrnuje všechny odpovědi za dva ročníky. IV. sloupec: včelaři, kteří v červenci až 

srpnu nepoužili žádnou aplikaci kyseliny mravenčí, mléčné, šťavelové, tymolu ani Gabonu. n = 

počet respondentů. Data z let 2018/19 a 2019/20. 

 

Letní ošetření 

Pokud je ve včelstvu přítomen plod, je účinnost jednoho pokapu kolem 24 %. Při 4 po 

sobě následujících aplikacích v přibližně 10denních intervalech se účinnost může zvýšit na 39-

52 % (Gregorc a Planinc, 2001). Obecně lze říci, že použití KŠ v době, kdy je ve včelstvu plod, 

není vhodné kvůli nízké účinnosti. Při použití v létě je proto nutné, aby byl ze včelstva odstraněn 

zavíčkovaný plod vyřezáním plástů, nebo jeho zničením odvíčkovací vidličkou (obr. 3). Po 

odstranění plodu se účinnost pohybuje nad 90 % (Gregorc a Sampson, 2019). Pokud je plod 

zlikvidován odvíčkovací vidličkou a plásty jsou ponechány ve včelstvu, je potřeba asi 3 dny 

počkat do aplikace pokapu KŠ, než včely buňky vyčistí. Pravidelné pokapávání včel během léta 

nevidím jako vhodné z důvodu její toxicity pro plod i dospělé včely (Gregorc a kol., 1998, 

2004) 

Odstranění zavíčkovaného plodu přibližně v druhé polovině července a následné 

ošetření pokapem KŠ by mělo zajistit dostatečnou ochranu zimní generace včel (zkušenost 

autora). KŠ při jednorázové aplikaci včelstvo nepoškodí, odstranění napadeného plodu včelstvu 

jenom prospěje (eliminace rozvoje akutních viróz). 

 

 



Zimní ošetření 

Ošetření včelstev pokapem KŠ může plně nahradit fumigaci nebo aerosolování, ovšem 

platí i zde podmínka nepřítomnosti plodu v léčených včelstvech. Účinnost se může pohybovat 

kolem 95 % (Danihlík a Přidal, 2013; Gregorc a kol. 2019). 

 

Možné chyby během použití pokapu KŠ 

• Léčebný roztok se aplikuje na těla včel, nikoliv na rámky, loučky či na vybavení úlů. Je 

potřeba doslova upatlat včely, nikoliv úl (obr. 4). 

• Roztok KŠ je potřeba rovnoměrně rozprostřít po zimním chumáči nebo po celém hnízdě 

v létě. 

• V létě je lepší aplikovat roztok navečer, kdy se létavky vracejí ze snůšky a mohou být 

léčebnou dávkou zasaženy. 

• Pokud se KŠ aplikuje příliš brzy na podzim nebo v době, kdy je ve včelstvech plod, 

hrozí nedostatečná účinnost, protože léčivo nezasáhne roztoče na plodu. Včelař se pak 

diví v následujícím roce, proč se roztoči na jeho včelstvech přemnožili již v červnu nebo 

červenci, případně rozhořčeně pátrá po příčinách úhynu. 

• Použití KŠ během aktivní snůšky by mělo být cílené, tzn. na napadená včelstva se 

současným odstraněním zavíčkovaného plodu pro zajištění vysoké účinnosti zásahu. 

 

Obr. 3: Zavíčkovaný plod, který byl poškozen odvíčkovací vidličkou. Plást je následně 

ponechán ve včelstvu k vyčištění dělnicemi. Pokud je plod napadený virózami, neměl by 

působit ohrožení pro dospělé včely. Přenos alimentární cestu je neefektivní ve srovnání s 

přenosem skrz roztoče. 



 
 

Obr. 4: Provedení pokapu kyselinou šťavelovou na včely na rámcích a na loučkách. 

 

Závěrečné upozornění 

Po prvotní nedůvěře v KŠ je nyní až téměř lavinovitě zaváděna v různých modifikacích do 

české včelařské praxe bez důkladného seznámení se s postupem aplikace, jehož dodržení je 

alfou a omegou úspěšné léčby. To nakonec platí pro jakékoliv jiné léčebné zásahy: špatně 

vložený Gabon nebo odpařovač kyseliny mravenčí či spálený pásek s Varidolem včetně účinné 

látky také nezajistí spolehlivou léčbu. Léčení včelstev pokapem KŠ může být bezpečné pro 

včelaře i pro včely. Nicméně neuvážené "sprchování" včel může vést k akutnímu poškození 

včelstva z důvodu toxicity účinné látky. 

Přes potenciální rizika spojení s toxicitou KŠ, je její použití jednodušší a spolehlivější, než 

kyseliny mravenčí, jejíž odpar a tím účinnost ovlivňuje mnoho faktorů. Stejně jako u jiných 

přípravků proti varroóze, rovněž pro KŠ platí, že musí být používána správně a ve vhodnou 

dobu, na což by včelař neměl zapomínat. 



Poděkování 

Děkujeme respondentům projektu COLOSS: Monitoringu úspěšnosti zimování včelstev 

za účast. Díky nim získáváme cenná data o českém včelařství, která jsou inspirací pro další 

výzkum, ověřování v praxi i metodické postupy. 
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Chráněná dílna vyrábějící přímo v Bystřici pod Hostýnem včelí rámky, 

nástavky a další příslušenství pro včelaře 
Od roku 2019 působí v Bystřici pod Hostýnem v areálu firmy TON a.s. chráněná dílna 

s názvem HelpSoul družstvo invalidů, která nabízí práci lidem s hendikepem a která se zabývá 

kooperačními pracemi – což jsou jednoduché manuální práce jako montáže, demontáže, balení, 

polepování, kontrola kvality, broušení dřeva, atd. 

Při zakládání dílny jsme nečekali, že první vlastní výrobou, kterou se budeme zabývat, 

bude výroba potřeb pro včelaře. Od roku 2020 jsme postupně začali stloukat včelí rámky a učit 

se specifika, který obor včelaření skýtá. Následně jsme začali vyrábět, distribuovat a prodávat 

přířezy a další příslušenství pro včelaře (jako mezerníky s hřebíčky, drát, atd.). V letošním roce 

jsme dokonce založili vlastní eshop www.vceliramek.cz a zároveň jsme založili novou firmu 

HSoul Wood s.r.o., která začala vyrábět palubkové nástavky a již nyní vyrábíme také první 

dna a víka, tudíž se budeme zaměřovat taktéž na výrobu a prodej celých úlových sestav. 

Aktuálně u nás v Bystřici pod Hostýnem pracuje přibližně 120 zaměstnanců a na našem 

odloučeném pracovišti ve Slavičíně přibližně 50 dalších. Výrobní kapacita je tedy poměrně 

velká. 

Včelí rámky a přířezy vyrábíme primárně v míře 39x24 a případných modifikacích 

39x15, 39x17, 39x27,5 či 39x30. V letošním roce bychom se chtěli zaměřit a začít taktéž 

s výrobou rámkových přířezů a hotových rámků Hoffman. Prodej našich produktů jsme schopni 

větším odběratelům zajistit i ve velkoobchodních cenách. 

Výroba je samozřejmě individualizovaná a jsme schopni různým zákazníkům výrobky 

dle požadavků přizpůsobit a vyrobit na míru. 

Pokud by naše výroba zájemce z řad včelařů zaujala, budeme moc rádi za společné 

setkání, objednávku našich výrobků či jen krátký rozhovor ohledně Vašich zkušeností a 

zajímavostí, které by naši výrobu a firmu mohly obohatit. Pokud nás budete chtít kontaktovat, 

ozvěte se prosím na telefon +420 604 532 003 či se podívejte na náš zmíněný eshop. 

 

Na případnou spolupráci s Vámi se budeme těšit. 

Zdeněk Štokman, výrobní ředitel 

http://www.coloss.cz/
http://www.vceliramek.cz/


Nabídka včelích rámků 39x24 a příslušenství  

Cena za přířezy 39x24        14,40   

Stlučený rámek 39x24       20,90  

Stlučený rámek vč. výpletu 39x24       22,90  

Stlučený rámek vč. výpletu a mezerníků 39x24     23,90  

Stlučený rámek vč. výpletu a mezerníků a kovových zděří 39x24   25,90  

Mezerníky + hřebíčky (100 ks)       33,00  

Mezerníky + hřebíčky (500 ks)      159,00  

Mezerníky + hřebíčky (1 000 ks)       299,00  

Hřebíčky na sbíjení rámků 25x1,4 mm (vroubkovaný), 100 g    22,90  

Hřebíčky na sbíjení rámků 25x1,4 mm (vroubkovaný), 1000 g   169,00  

Zděře na drátkování rámků 500 ks (vel. 2,5x4)         69,00   

Mezerníky PP (1 kg)        649,00  

Bedýnka na včelí rámky 39x24 (sololit)      449,00  

Bedýnka na včelí rámky 39x24 (překližková)    599,00  

Nástavek palubkový zateplený 2cm EPS / ovčí vlna 39x24 na 11 rámků  799,00  

Nástavek palubkový zateplený 3cm EPS / ovčí vlna 39x24 na 11 rámků  849,00 

Ceny jsou uvedeny s DPH. Částka za dopravu se vypočítává dle objednaného množství. 

Možnost vyzvednutí zdarma v Havlíčkově Brodě, Jihlavě, Třebíči, Bystřici pod Hostýnem, 

Vracově, Slavičíně a Miroslavi.  

V případě zájmu jsme schopni dodat i rozměry 39x27, 39x27,5, 39x17, 39x30, Langstroth, 

Hoffman a další.  

Platné od 1.11.2022. 

Výrobci chráněné dílny: Lilacosta s.r.o., HelpSoul družstvo invalidů  

Objednávky a dotazy: HelpSoul družstvo invalidů, Eva Kocourková tel. 604 532 003, e-mail 

info@vceliramek.cz, www.vceliramek.cz 

 

 

 

 



Ze spolkového života 
Rok 2022 byl rokem rozjezdu spolkové činnosti po dvou letech omezení způsobených 

kovidovou epidemií. Přerušení se projevilo v úpadku zájmu o společné akce, za tu dobu si 

členové zřejmě našli jiné aktivity, jimž dávali přednost. Důsledkem toho byla velmi malá účast 

na pořádaných akcích. Vezměme to po pořádku.  

Leden je tradičně měsíc odběrů vzorků zimní měli, jejich předání a vyšetření proběhly 

bez komplikací. Komplikace byly s vyplácením dotace 1.D a placením členských příspěvků, o 

tom ale na jiném místě. Proto se výroční členská schůze konala netradičně až 24. dubna, 

bohužel s minimální účastí členů.  

Podařila se v plném rozsahu 19. celonárodní včelařská pouť na Sv. Hostýně 21.-22. 

května s přednáškami a prodejem včelařských potřeb. Přítomna byla i předsedkyně svazu Mgr. 

Jarmila Machová a hejtman Zlínského kraje Ing. Radim Holiš, který nad poutí převzal záštitu, 

mši sv. celebroval arcibiskup pražský Mons. Jan Graubner. Přednášeli př. František Texl, Ing. 

Kateřina Smékalová, Mgr. Jarmila Machová a MVDr. Lucie Pecková. Sobotní odpoledne 



zaplnily naše perníkářky pečením a zdobením perníků a předáváním svých zkušeností,  večer 

byl ve znamení přátelského posezení ubytovaných účastníků pouti, největší zastoupení měli 

přátelé z druhého konce republiky, ze ZO Loket a z Karlovarského kraje.  

Včelařské panely přemístěné z Rymic do bystřického parku Zahájené posloužily dětem 

3. ročníků ze ZŠ TGM k poznávání života a významu včel, o tom jim po celé dopoledne 15. 

června vyprávěl př. Zahradník. Těchto 9 panelů 

bylo okresním výborem ČSV Kroměříž darováno 

městu Bystřice p. H. a po opravě zabudováno 

v zadní části parku ke poučení široké veřejnosti.  
Na konci června si důvěrníci převzali 

léčiva pro podletní a podzimní léčení na základě 

objednávek našich členů a požadavku výboru. 

V červnu a červenci byly naši členům podle objednávky postupně dodány  včelí matky 

z chovu př. Antonína Drdy z Valašského Meziříčí. Ten jich dodal celkem 69 a 6 matečníků. 

Včelaři za matky zaplatili jen 200 Kč, zbytek byl hrazen z grantu Města Bystřice p. H., případně 

z účtu základní organizace. Tak byla možnost zlepšit genetický fond našich včelstev z chovu 

originálních slovinských kraněk. 

Dlouho nebyla žádná odborná přednáška se včelařskou problematikou. Jistě si 

vzpomínáte, že  v roce 2020 byla jedna taková přednáška o původcích medovice zajištěna, ale 

kvůli kovidu byla dokonce dvakrát zrušena. Výbor tedy zajistil novou přednášející na podobné 

téma – Včelí  pastva, přednášela Ing. Kateřina Smékalová z Olomouce. Opět je škoda, že 

zájemců o zajímavou a podnětnou přednášku přišlo málo a ti, co byli přítomni, se dověděli o 

úskalí i možnostech výživy našich včel. Přednáška se uskutečnila v sobotu 13. listopadu. 

Několikrát odložená a přeložená beseda členů výboru s našimi členy vybraného regionu 

se nakonec uskutečnila v Loukově až 19. listopadu v Obecní hospodě. Pozváni byli naši včelaři 

z oblasti Loukova, Osíčka, Komárna, Podhradní Lhoty a Rajnochovic. Sešlo se asi 15 včelařů 

a povykládali si samozřejmě o včelách a nejen o nich. Výbor hodlá v těchto setkáních 

pokračovat. 

Dlouhá léta byl adventní čas z naší strany ve znamení Medových dnů. Jejich tradice 

začala v roce 2003 a kovidová epidemie ukončila v roce 2019. Přesto jsme se nevzdali. 

Navázali jsme spolupráci s Městským muzeem v Bystřici a v prostorách Konírny zdejšího 



zámku uspořádali v sobotu 

10. prosince. první Vánoční 

tvoření s vůní medu 

Vystoupení souboru místní 

ZUŠ  a vánočně laděné 

obrázky dětí vytvořily rámec 

pro šikovné ruce i těch 

nejmenších, od včelařů si 

odnesli vlastnoručně 

vyrobené svíčky z mezistěn, 

rodiče doplnili zásoby medu 

a sušeného ovoce, tatínkové 

ochutnávali medové pivo, 

maminky zase medovinu. 

Pořádajícími včelaři byla 

akce hodnocena jako hodně 

úspěšná a máme zájem 

pokračovat i v dalším roce.  

 

Včelařský kroužek 

mládeže 
Také péče o 

včelařskou drobotinu měla 

dvouletou pauzu. Poté co se 

nákazová situace vylepšila, 

od září 2021 jsme začali 

znovu, ale v jiném obsazení. 

Ti starší přešli na jiné školy a do kroužku se nevrátili, zato projevili o včeličky zájem žáčci 3. a 

4. třídy. Jak už to bývá někoho více 

baví fotbal a do kroužku chodí kvůli 

rodičům, jiný po čase přestane do 

kroužku docházet pro nezájem, jiný 

zase přijde na zkoušku na jednu či 

dvě schůzky a končí. Přes to všechno 

docházelo do včelařského kroužku 

ve školním roce 2021/2022 tři až pět 

dětí. Zase se obnovila soutěž Zlatá 

včela prezenční formou. Místem 

setkání včelaříků obou dětských 

kategorií se stala Tauferova střední 

škola veterinární v Kroměříži 

v sobotu 23. dubna 2022. Za kroužek 

se zúčastnili dva borci a nevedli si 

špatně, ba právě naopak! Se stejným počtem bodů se Ivo Papežík a Eda Kolda v kategorii 

mladších žáků umístili shodně na 2.-3. místě. Kromě hodnotných včelařských cen si vybojovali 

místo a účast v celostátním kole Zlaté včely v Nasavrkách (20.-22. 5.). Tam už jejich úspěch 

byl odlišný. Zatímco Eda si pobyt užíval a soutěž podcenil, a proto se umístil na 33. místě (z 

36), Ivoš soutěž bral vážně a zodpovědně, to mu vyneslo pěkné 8. místo. To je dosud nejlepší 

umístění člena našeho kroužku v celostátním kole. 



Ivoš jako jediný v kroužku 

vytrval a pokračuje i ve školním roce 

2022/2023. K němu se přidali noví 

zájemci, zase se jedná o nejmladší 

žáky. Členkou, i když formou „on-

line členství“ zůstává Lucka 

Dytrychová. Už má své včeličky, 

studuje na veterinární střední škole a 

kroužku  aspoň dálkově zůstává 

věrná. Vydatně pomohla svými 

zkušenostmi a dovednostmi na 

Vánočním tvoření s vůní medu, právě 

ona se svým bratrem Prokopem, taky 

bývalým členem kroužku, ukazovali 

a vedli malé návštěvníky k výrobě 

vlastních svíček z mezistěn. 

Na pravidelných schůzkách vyplňujeme pracovní listy věnované různým včelařským 

námětům, řešíme všechny typy úloh z rubriky Hrátky v časopise Včelařství (které si dospělí 

včelaři mohou sami pro sebe také řešit – s jakým výsledkem?) tak, abychom byli připraveni 

k letošní Zlaté včele co nejlépe. A samozřejmě se těšíme, až nám příroda dovolí jít opět na 

včelnici, podívat se do úlů a snad získat první žihadlo. 

 

Kurz pro začínající včelaře 
V tomto roce 2023 po vynucené přestávce chceme uspořádat pro zájemce o chov včel a 

začínající včelaře vzdělávací kurz. Začne v sobotu 11. března ve Středisku volného času Včelín. 

Další lekce jsou plánovány v těchto termínech: soboty 22. 4., 13. 5., 17. 6.,  26. 8., 23. 9., 21. 

10., 25. 11., vždy v čase od 8 do 12 hod. Kurzy povedou místní zkušení včelaři jak teoreticky 

(ve SVČ), tak prakticky na jejich včelnicích. Kurzovné 1.000 Kč za celý kurz se bude platit při 

první lekci. Přihlášky do 6. 3. 2023 poslat na SVČ Včelín (svcvcelin@centrum.cz)   nebo   ZO 

ČSV BpH (karl.zahradnik@seznam.cz). 

 

 

Hospodaření ZO ČSV Bystřice pod Hostýnem v roce 2022 

 
Finanční prostředky celkem

 
Vyšší hodnota finančních prostředků na účtu je díky částce dotací, která bude vyplacena 

včelařům do konce ledna 2023.  

 

Výdaje - popis částka Kč  Příjmy - popis částka Kč 

Členské příspěvky ČSV na r. 

2023 

47 107 ČSV vyúčtování dotace 1.D 

2021 

134 495 

Výplata dotace 1.D v hotovosti 32 825 ČSV vyúčtování dotace 1.D 

2022 

139 804 

Výplata dotace 1.D na účet 66 528 Grant Bystřice p. H. na matky    8 000 

Léčiva 34 404 Pouť 2022   9 303 

Nákup včelích matek 31 650 Poplatky hotově (doplatek) 38 415 

Datum účet pokladna celkem

31.12.2021 51 775 10 212 61 987

31.12.2022 172 604 24 983 197 587
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Ostatní výdaje   5 431 Prodej matek členům ZO BpH 12 600 

celkem       217 945 celkem 353 545 

rozdíl (příjmy – výdaje)  135 600 

V tabulkách jsou zahrnuty jen podstatné položky vyúčtování. 

 

 

Komentář k vyúčtování  

Mezi hlavní náklady roku 2022 (mimo vyplacené dotace) patří nákup včelích matek pro 

členy, na který jsme obdrželi grant od města Bystřice pod Hostýnem v hodnotě 8 000 Kč. Bylo 

odebráno 69 matek a 6 matečníků v celkové hodnotě 31 650 kč. Nákup matek za dotovanou 

cenu 200 kč využilo 30 včelařů.  

Za léčiva jsme vydali 34 404 Kč. Mimo tradičního Gabonu a Varidolu využili někteří 

včelaři možnost nákupu schválených léčiv jako jsou Formidol a VarroMed.  

Včelařská pouť na Sv. Hostýn měla vyrovnaný rozpočet a to především díky grantům. 

Patřily mezi ně granty Města Bystřice pod Hostýnem, Valašského Meziříčí, ČSV a Zlínského 

kraje. Kladná částka v příjmech 9 303 Kč je za pronájem stánků a příspěvky na přednášky od 

účastníků.  

Komentář k platbám 

Pro zjednodušení plateb mezi pokladníkem ZO a členy je žádoucí, aby pokud možno 

všechny platby probíhaly bezhotovostně. Sdělte proto pokladníkovi ZO své bankovní spojení. 

Ušetříte tím práci jak pokladníkovi, tak svým důvěrníkům. Že to jde, ukazují příklady celých 

úseků, např. Libosváry, veškeré platby tak probíhají bezhotovostně. 

Jestliže se chystáte ukončit v následujícím roce své členství v ČSV, je nutné tuto 

informaci sdělit výboru (jednateli, pokladníkovi) nejpozději do 15. listopadu. Proč? Členské 

příspěvky za všechny členy ZO na následující rok musí být zaplaceny a odeslány na účet ČSV 

do 30. listopadu. Od členů se členské příspěvky budou vybírat až při vyúčtování dotace 1.D, ta 

však přijde na účet ZO až v lednu následujícího roku. Jinak po vás bude pokladník již zaplacený 

příspěvek vyžadovat.    

   Bohumír Haleš 

 

Podpora včelařství ve Zlínském kraji 
 Víte, že na svou včelařskou činnost můžete získat finanční prostředky z dotace 

Zlínského kraje? Každoročně na začátku roku jsou vyhlašovány programy, které kraj 

podporuje, mezi nimi i včelařství. Dotace je ve výši 5.000 až 12 000 Kč na pořízení nových úlů 

a celé řady vybavení a nezbytných pomůcek. Více informací najdete na webu Zlínského kraje 

www.kr-zlinsky.cz/Dotace. Letošní uzávěrka podávání žádostí je 17. února. Pokud  vám letošní 

termín proklouzl pod rukama, jistě využijete dotaci na začátku roku příštího. 

 

 

Gratulace jubilantům 
Srdečné blahopřání patří těm našim členům, kteří se v roce 2023 dožívají vysokého 

věku: 

97 let – Vít Jiříček z Olomouce, 94 let - František Palla z BpH, 93 let - Jan Charuza z BpH, 85 

let Miloslav Černotský z Mrlínka, 81 let – Antonín Hlava z Vítonic, Bohumil Dytrych 

z Rajnochovic, Jiří Rosochatecký z Prahy, 79 let – Miroslav Dubčák z Podhr. Lhoty, 78 let – 

Emil Kovalik z Olomouce, Karel Roubal z Dřevohostic, 77 let – Marta Doleželová z Osíčka, 

Miroslav Krejča z Přerova, Karel Zahradník z BpH, 76 let – Jitka Čubová z BpH, Pavel Kužel 

http://www.kr-zlinsky.cz/Dotace


z BpH, Vladimír Macenauer z BpH, Antonín Novák z Mrlínka, Miloš Smětal z BpH, 75 let – 

Karel Gomola z BpH, Pavla Chromcová z Mrlínka 

 

Vzpomínáme 
 Na konci roku 2022 navždy opustil naši včelařskou rodinu přítel Milan Vašina (87 let) 

ze Zašové, včelstva měl umístěná v Rajnochovicích. 

Čest jeho památce! 

 

Plán činnosti ZO ČSV Bystřice p. H. na rok 2023 
leden  Odběr vzorků zimní měli na stanovištích 

únor 5. 2. (Ne) Výroční členská schůze, předání vzorků zimní měli jednateli 

 do 28. 2. Objednávka léčiv hromadně za celou ZO BpH podle požadavků 

členů 

březen 11. 3. (So) Zahájení kurzu pro začínající včelaře a zájemce o chov včel 

duben  Členská schůze a odborná přednáška 

 do 15. 4. Jarní přeléčení určených včelstev podle výsledků vyšetření zimní 

měli  

 15. 4. (So) Oblastní kolo soutěže včelařských kroužků Zlatá včela 

květen 20.-21. 5.  

(So-Ne) 

20. celonárodní včelařská pouť na Sv. Hostýně s odbornými 

přednáškami a prodejem včelařských potřeb 

červenec  Tematický včelařský zájezd 

září  výjezdní zasedání výboru a beseda s místními včelaři 

listopad 25. 11. 

(So) 

Ukončení kurzu začínajících včelařů a zájemců o chov včel 

prosinec 9. 12. (So) Vánoční tvoření s vůní medu 

leden 2024  Odběr vzorků zimní měli na stanovištích 

únor 2024 4. 2. (Ne) Výroční členská schůze, předání vzorků zimní měli jednateli 

 

Chybí termíny výborových schůzí. 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

Ať vám rok 2023 přinese v osobním životě hodně zdraví, štěstí, 

spokojenosti a radosti, potěšení a užitek z naší společné záliby, 

včelám dobrý zdravotní stav a bohatou snůšku. 
 

              Výbor ZO ČSV Bystřice pod Hostýnem 

 
 


